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Pfiíbûh Dolu Jan ·verma zaãí-
ná v dávné minulosti. TûÏba ãer-
ného uhlí zde zaãala jiÏ v roce
1570 a Jan ·verma je tak vÛbec
nejstar‰ím kamenouheln˘m
dolem v âechách. Horníky
odtud vyhnal aÏ v roce 1992
vládní program útlumu tûÏby
uhlí. Za tûch 400 let se havífii
prokopali do hloubky zhruba
1000 metrÛ a vykutali na 9 pod-
zemních pater.

KdyÏ udûláte do zemû tako-
vouhle díru, nemÛÏete se prostû
sebrat, odejít a ponechat ji
svému osudu. DÛl je tfieba zajis-
tit a pokud moÏno vyplnit mate-
riálem, kter˘ by nahradil
pÛvodní horninu. Tento úkol se
rozhodla vzít na svá bedra spo-
leãnost GEMEC UNION, a. s.,
které byl Jan ·verma následnû
prodán. A to byl také zaãátek
problémÛ.

KdyÏ pfiem˘‰líte o tom, co
budete sypat do starého dolu,
musíte také uvaÏovat, jak na
tom vydûlat. Za nic se neplatí
tak dobfie jako za odpady, které
nikdo nechce a neví, co s nimi.
âím více je takov˘ odpad na
obtíÏ, tím více na nûm vydûláte,
pokud máte dÛl, kam ho mÛÏe-
te schovat. „Dneska uÏ nikdo
nezjistí, co tam vlastnû v‰echno
skonãilo,“ fiíká starosta Lam-
pertic Jaroslav Rosa. „KdyÏ
jsme nastoupili do úfiadu, ‰li
jsme do GEMECu, aby proká-
zali, co do dolu ukládají. Neby-
li ale schopni nám to doloÏit,“
vysvûtluje.

âlovûk je od pfiírody tvor
podezfiívav˘ a tak si otázku „co
v‰echno asi konãí v b˘valém
dole?“ poloÏil v Lamperticích
kdekdo. „KaÏdej mûl strach,
jestli se tam nûco nedává.
VÏdyÈ to mÛÏe jít ven tfieba za
ãtyfii, pût let, aÏ tam voda
stoupne a obnoví se staré pra-
meny..,“ obává se jeden z lam-
pertick˘ch obyvatel, Miroslav

SlíÏ, kter˘ sám v dole 14 let
fáral a zná ho jako svoje boty. 

Lampertice jsou maleb-

ná vesnička ležící pod

zalesněnými kopci neda-

leko polských hranic.

Nebylo by na ní nic

zvláštního, kdyby v jejím

sousedství nestál důl.

„Díra v zemi“, řečeno

slovy Járy Cimrmana,

živila svého času přes

tisícovku obyvatel nejen

z Lampertic, ale i z při-

lehlých měst a obcí. To,

co bylo dříve pro obec

požehnáním, se dnes

změnilo v její prokletí.

Ve štolách staletého

dolu je zazděn přízrak

toxických látek. Lamper-

tičtí se jen modlí, aby se

nedostal ven.
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Toxický duch, který je ukryt ve štolách staletého dolu Jan Šverma, je postrachem obyvatel Lampertic. 

Foto Arnika: Václav Tutr

(pokraãování na str. 3)

Toxick˘ duch Dolu Jan ·verma

„Já myslím, že už nebude návratu. Teď se jen můžeme modlit, aby se

nedostalo ven to, co už tam je,“ říká starosta Lampertic Jaroslav Rosa. 

Foto Arnika: Václav Tutr
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V˘herci byli ãtyfii - Petr Bauer
z Kytlice, Miroslav Strejc
z âeské Kamenice,  Jindfiich
RÛzna a Ondfiej Hrdliãka
z Dûãína. Zatímco Petr s Mir-
kem uspûli se svou prací t˘kající
se mapování v˘skytu pÛvodních
a invazních druhÛ a vlivÛ invaz-
ních rostlin na pÛvodní flóru
v blízkosti fiek (konkrétnû ‰lo
o kfiídlatku versus kyprej vrbice),
Jindra s Ondrou mapovali bio-
topy vrby kfiehké a topolu ãer-
ného. Kromû vstfiebávání záÏit-
kÛ bûhem intenzivního pobytu
ve Francii ãasto pokraãovali ve
sv˘ch Ïiv˘ch diskusích na tato
témata.

Ekologické centrum v Bonne-
font, které pro nás aktivisté
Evropské fiíãní sítû urãili jako
základní tábor, pfiekvapilo

v‰echny hned dvakrát: svou
malebností a svou odlehlostí od
civilizace. Pro potfieby ochráncÛ

pfiírody v‰eho druhu koupilo
sdruÏení S.O.S. Loire Vivant
(Îivoucí Loira) zchátral˘ statek
z 19. století stojící v hlubokém
kaÀonu, jímÏ protéká fieka
Loira. Svépomocí ho ãlenové
sdruÏení opravili do obyvatelné
podoby. Pfiedstavu, jak se pfii
rekonstrukci statku dobrovolníci
nadfieli, jsme si udûlali, kdyÏ
jsme do rokle sestupovali v plné
polní. V‰echno je zde ale zafiíze-
no tak, aby ãlovûk co nejménû

zatûÏoval okolní krajinu a pfii-
tom zde mohl pob˘vat v relativ-
ním pohodlí.

Hned na druh˘ den pro nás
francouz‰tí kolegové zorganizo-
vali exkurzi do akvária La Mai-
son du saumon et de la riviere
v Brioude. Tam jsme mûli pfiíle-
Ïitost prohlédnout si lososy,
o jejichÏ návrat do fiek se místní
aktivisté zaslouÏili, a dal‰í ryby,
které ve zdej‰ích vodách Ïijí.
Následovala náv‰tûva líhnû loso-
sÛ v Chanteuges, odkud je roãnû
vysazováno do pfiirozeného pro-
stfiedí fieky Allier 200 tisíc mla-
d˘ch ryb. Zde jsme se dozvûdûli
mnoho zajímav˘ch informací ze
Ïivota lososa a o problémech
spojen˘ch s jeho vracením do
fiek. Tím jsou kromû zneãi‰tûní
vody pfiedev‰ím stupnû a pfiehra-
dy na fiekách, které není ryba pfii
tahu na svá trdli‰tû schopna pfie-
konat. Zatímco v devatenáctém
století se pouze na dolním toku
Loiry chytalo kaÏd˘ rok aÏ 20
tisíc lososÛ, ve dvacátém století
losos z Loiry prakticky vymizel,
protoÏe 75 procent míst, kde se
lososi vytírají, v dÛsledku stavby
pfiehrad zaniklo.

Bûhem následujících dnÛ jsme
se zúãastnili jednání mezinárod-
ní pracovní skupiny sloÏené

z fiíãních aktivistÛ z Polska,
Nûmecka, Francie a âeské
republiky. Na v˘letu kolem

Loiry jsme obdivovali okolní
divokou pfiírodu a Ïasli pfii
pohledu na neupravované kory-
to fieky, kde jsme si mohli jako
v obrázkové knize ãíst, kam se
fieka pfii povodních vylévá, jak
pfiekládá své koryto, jakou roli
hrají doprovodné porosty kolem
fieky a jak je moÏné, Ïe dokáÏí
mohutnému proudu vody pfii
povodních odolat... Samozfiej-
mû, Ïe jsme nav‰tívili také pra-
meny fieky Loiry, kde pol‰tí
kolegové z Klubu Gaja odehráli
jedno ze sv˘ch dvou plánova-
n˘ch divadelních pfiedstavení.
Nenechali jsme si ujít ani pro-
hlídku úchvatného mûsta a zná-
mého poutního místa Le Puy en
Velay, jímÏ Loira na své cestû
k Atlantskému oceánu protéká.

Okouzleni krásou Horní
Loiry i jejího okolí jsme se vráti-
li zpût k na‰im fiekám s vûdo-
mím, Ïe fieky mohou b˘t Ïivou-
cí, a Ïe v takovém stavu nepfied-
stavují pro ãlovûka nebezpeãí.
A také, Ïe nás ãeká hodnû práce,
abychom o tom pfiesvûdãili lidi
u nás doma, v âeské republice.

Lenka DaÀhelová

VÍTùZOVÉ SOUTùÎE POZNÁVALI

ÎIVOT KOLEM LOIRY

Na výletu kolem Loiry jsme obdivovali okolní divokou přírodu a žasli při pohledu na neupravované koryto

řeky                                                                                                                            Foto: Petr Bauer

V akváriu La Maison du saumon et de la riviere v Brioude jsme měli

příležitost prohlédnout si lososy, o jejichž návrat do řek se místní akti-

visté zasloužili.                                                          Foto: Petr Bauer

Odměnu v podobě studij-

ního pobytu na řece Loiře

ve Francii si v srpnu

vychutnávali členové

dvou vítězných týmů, jež

vyhrály v přírodovědné

soutěži Arniky „Poznej

život kolem vody“.

Zatímco jejich vrstevníci

se povětšinou přes prázd-

niny ve vodě pouze kou-

pali, mladí přírodovědci

měli v ekocentru Evrop-

ské říční sítě v městečku

Le Puy příležitost dozvě-

dět se něco více o životě

řeky, o jejích funkcích

a zákonitostech říčních

ekosystémů. O koupání

ale nebyli samozřejmě

ochuzeni.
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Obec Lampertice se tedy
obrátila na sdruÏení Arnika, zda
by nepomohlo pfii pátrání po
sloÏení odpadÛ, které jsou do
Dolu Jan ·verma ukládány.
Tedy pardon, které jsou v dole
Jan ·verma zpracovávány. Ono
totiÏ slovo ukládání nemá firma
GEMEC ráda, jelikoÏ ukládání
odpadu je vûc, za kterou se
v‰ude na svûtû platí, zatímco
zpracovávání je vûc, za kterou se
inkasuje. A nejvíce se inkasuje
za odpady nebezpeãné. 

„KdyÏ spoleãnost GEMEC
dÛl koupila, byl zde takov˘ nátlak
na obecní úfiad, Ïe se nakonec
povolilo i ukládání nebezpeãné-
ho odpadu. To byl ná‰ nejvût‰í
omyl,“ fiíká v‰ak starosta.

SdruÏení Arnika do pfiíbûhu
nejstar‰ího ãeského dolu vstou-
pilo poãátkem roku 2004
v rámci své kampanû „Budouc-
nost bez jedÛ“. Jejím cílem je
mimo jiné prosazení nové
evropské legislativy, pro kterou
se vÏilo oznaãení „REACH“
(zkratka slov registrace, vyhod-
nocení a povolování chemic-
k˘ch látek). Kdyby totiÏ byl
REACH jiÏ v platnosti, mohlo
by se kauzám typu „Jan ·verma“
snadnûji pfiedejít. Smyslem
REACHe je totiÏ dÛsledná kon-
trola, evidence a eliminace
toxick˘ch látek z v˘robních pro-
cesÛ. Kdyby nûco takového
v âechách fungovalo, nemuselo
by se stát, co se stalo…

A co se vlastnû
stalo?

Arnika zjistila, Ïe do dolu

Jan ·verma jsou nejménû od
roku 2000 ukládány tuny
popílkÛ ze spaloven. Tyto
popílky obsahují velmi toxické
látky - dioxiny. „V dole jiÏ
skonãilo pfiibliÏnû 45 g TEQ
(toxického ekvivalentu) tûchto
látek. Po Spolanû Neratovice
jde o druhé místo v zemi, kde
je uloÏeno tak velké mnoÏství
dioxinÛ. DÛl se stává váÏnou
hrozbou pro Ïivotní prostfiedí
Îacléfiska. Ukládání toxického
odpadu pod zem by mûlo co
nejdfiíve skonãit,“ uvedl

vedoucí kampanû Budoucnost
bez jedÛ RNDr. Jindfiich Petr-
lík poté, co se Arnika do kauzy
pustila.

A jak je moÏné, Ïe GEMEC
mohl ukládat, tedy zpracová-
vat, odpady s obsahem toxic-
k˘ch látek? UmoÏnila to právû
„dûravá“ legislativa. Spoleã-
nost GEMEC totiÏ získala cer-
tifikát od Technického a zku-
‰ebního ústavu stavebního,
kter˘ umoÏÀuje pouÏít popílek
do zakládkové smûsi. A zaklád-
ková smûs, to uÏ není odpad,
natoÏ nebezpeãn˘ odpad, ale
v˘robek. A to je celé kouzlo.

Trik spoãívá v tom, Ïe ãeské
zákony neukládají povinnost
mûfiit obsah dioxinÛ v popíl-
cích ze spaloven. Ty pak snad-
no získají certifikát, aby s tímto
odpadem mohly nakládat jako
s v˘robkem, aãkoliv by mûl b˘t
uloÏen na speciální zabezpeãe-
né skládce. Z nebezpeãného
odpadu se tak stává obchodní
artikl. Pokud tedy zástupci
spoleãnosti GEMEC tvrdili, Ïe
se nedopou‰tûjí Ïádného nezá-

konného jednání, mûli napros-
tou pravdu. BohuÏel. „Proto je
dÛleÏité, aby ve‰la v platnost co
nejdfiíve pfiísnûj‰í legislativa na
nakládání s toxick˘mi látkami
vãetnû limitÛ pro obsah dioxi-
nÛ a podobn˘ch látek v odpa-
dech,“ zdÛraznil Petrlík.

Arnika seznámila firmu
GEMEC s riziky, která mÛÏe
mít její jednání pro Ïivotní pro-
stfiedí, a vyzvala zástupce spo-
leãnosti, aby okamÏitû pfiestali
s ukládáním toxického popílku

do dolu. Firma se pak na v˘zvu
Arniky zavázala, Ïe na své
náklady zmonitoruje dopad své
ãinnosti na Ïivotní prostfiedí. 

V˘sledky rozborÛ sedimentÛ
prokázaly, Ïe k únikÛm dioxinÛ
do Lampertického potoka
z provozu Dolu Jan ·verma
zfiejmû dochází. „Desetinásob-
n˘ rozdíl mezi nejniÏ‰í a nej-
vy‰‰í hodnotou zji‰tûnou
v sedimentech Lampertického
potoka a jeho pfiítokÛ ukazuje,
Ïe dioxiny z odpadÛ, s nimiÏ
GEMEC nakládá, nejspí‰ uni-
kají,“ komentoval v˘sledky roz-
borÛ RNDr. Jindfiich Petrlík.

Arnika pak nechala ve specia-
lizované laboratofii analyzovat
vzorky pstruhÛ chycen˘ch
v Lampertickém potoce. Uká-
zalo se, Ïe tkáÀ ryb obsahovala
vysoké koncentrace toxického
hexachlorbenzenu. Vzhledem
k nízkému obsahu tuku
v rybách v‰ak nebyly koncent-
race nadlimitní. „V˘sledky roz-
borÛ by mûly b˘t pro GEMEC
i pro místní obyvatele varová-
ním a motivem k dal‰ímu

monitoringu. Obsah hexa-
chlorbenzenu v rybách ukazuje
na odpady z chemického prÛ-
myslu jako na moÏn˘ zdroj
únikÛ a o to více podtrhává
nutnost pfiijetí nové chemické
evropské legislativy REACH.
Arnika bude prosazovat jeho
nejpfiísnûj‰í podobu,“ podotkl
Petrlík.

„Koneãnû se zaãalo mûfiit
nûco, co se nikdy nemûfiilo,“
komentuje situaci starosta
Jaroslav Rosa. „Stojíme na
jakési pomyslné startovní ãáfie.
Lidé jsou rádi, Ïe se proti tomu
koneãnû zaãalo nûco dûlat.“

Co teì?

Asi jedin ,̆ kdo má v budouc-
nosti dolu jasno, je spoleãnost
GEMEC. Ta jiÏ pfiedloÏila
projekt, jak si budoucnost Jana
·vermy pfiedstavuje. Jejich vizi
ov‰em zastupitelstvo Lamper-
tic na svém mimofiádném zase-
dání zamítlo. „My té firmû jiÏ
nevûfiíme. Chceme, aby tam uÏ
nebyly ukládány vÛbec Ïádné
odpady. Mûli v plánu udûlat
tam nûjak˘ poldr, ale to by
vedlo k dal‰í manipulaci
s odpady. A my nechceme
skonãit jako Mydlovary, kde
teì mají toxické látky uloÏeny
a nikdo neví co s tím,“ vysvût-
luje starosta Rosa.

Podle jeho slov je obec pfii-
pravena proti firmû GEMEC
bojovat a hájit své právo na
ãisté Ïivotní prostfiedí. Lam-
pertiãtí vûdí, Ïe spoleãnosti
koncem leto‰ního roku vypr‰í
povolení pro nakládání s odpa-
dy. A jsou odhodláni udûlat v‰e
pro to, aby GEMECu toto
povolení prodlouÏeno nebylo.
Lampertice zkrátka chtûjí udû-
lat za Dolem Jana ·vermy tlus-
tou ãáru a definitivnû skonco-
vat s dramatickou story. 

Nasnadû je uÏ jen otázka, jak
si nyní z celou kauzou poradí,
respektive jak z toho ven.
„Z toho se uÏ tûÏko dostaneme
ven,“ fiíká starosta Jaroslav
Rosa. „Udûlali jsme chybu
v tom, Ïe se vÛbec povolilo
ukládání takov˘ch odpadÛ. Já
myslím, Ïe uÏ nebude návratu.
Teì se jen mÛÏeme modlit, aby
se nedostalo ven to, co uÏ tam
je.“ 

Marek Jehliãka

(pokraãování ze str. 1)

Podkrkonoší aneb krajina v okolí Dolu Jan Šverma: za panoramatem pneumatik se rýsuje těžební věž

a hora hlušiny                                                                                                Foto Arnika: Václav Tutr
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Na jafie tohoto roku bylo roz-
hodnutí vlády odloÏeno kvÛli
právním nejasnostem. Právní
situace, jak uÏ to b˘vá, je sloÏitá
a nejednoznaãná. Spor se vede
nejen o to, zda vlastnû vláda
mÛÏe o této vûci rozhodnout
(podle právníkÛ spí‰e ano), ale
i o to, zda se toto právo vztahu-
je na v˘jimku ze zákona
o ochranû pfiírody pro souãas-
nou variantu, kterou jiÏ minis-

terstvo Ïivotního prostfiedí
odmítlo udûlit (podle právníkÛ
spí‰e ne).

V nové vládû se spor o jezy
projevil uÏ pfii pfiípravû vládní-
ho prohlá‰ení a nabyl místy aÏ
komick˘ch podob. V progra-
movém prohlá‰ení se tak obje-
vila vûta „vláda urychlí pfiípravu
zlep‰ení plavebních podmínek
na dolním Labi“. OdpÛrci jezÛ
se pokusili celou vûtu z progra-
mového prohlá‰ení vlády
vypustit, ov‰em neuspûli.
V médiích se pak ministerstva
dopravy a Ïivotního prostfiedí
pfiela o to, zda je v prohlá‰ení
vlády zlep‰ení plavebních pod-
mínek s velk˘m „Z“ (coÏ by

svûdãilo o tom, Ïe jde o projekt
v˘stavby jezÛ, kter˘ se tak jme-
nuje), nebo s mal˘m „z“, coÏ by
mohlo znamenat i jiné varianty
splavÀování dolního Labe. 

Dnes lze stûÏí odhadnout, jak
bitva o dolní Labe skonãí.
Zmûna vlády pravdûpodobnû
nahrává spí‰e zastáncÛm jezÛ
(nûktefií se o ni i osobnû zaslou-
Ïili), vstup do Evropské unie v‰ak
dává mocné zbranû i odpÛrcÛm
jezÛ - dolní Labe je navrhováno
do soustavy Natura 2000
a vzhledem k jeho unikátním
hodnotám si lze stûÏí pfiedstavit,
Ïe by z nûj bylo vypu‰tûno.
Dolní Labe tak mÛÏe v brzké
dobû získat i ochranu Bruselu.

Leto‰ní léto nákladní dopra-
vû na Labi opût nepfiálo.
V˘stavba jezÛ by v‰ak nic nevy-
fie‰ila - lodû váznou i na
nûmecké stranû, kde letos
prakticky polovinu léta hladina
nákladní plavbu vÛbec neu-
moÏÀovala, a jinak byla vesmûs
na úrovni, která pro nákladní
dopravu znamená ekonomic-
kou ztrátu. Pfied vládou Stani-
slava Grosse tak stojí nelehké
rozhodnutí, zda pfiednost
dostane pfiíroda na Labi a roz-
voj turistického ruchu, nebo
nejistá investice do ztrátové
nákladní vodní dopravy. Roz-
hodnutí je stále na váÏkách.

Ing. Vlastimil Karlík
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Zatímco jednání s vlastníky
a obcemi probíhalo víceménû
bez problémÛ a vûcnû, minis-
terstva a kraje celou fiadu loka-

lit napadly z hlediska sv˘ch
rozvojov˘ch zájmÛ. Smûrnice
pfiitom zcela jasnû uvádí, Ïe pfii
vyhla‰ování území se má postu-
povat pouze podle vûdeck˘ch
kritérií, a pfiípady konfliktÛ
s ekonomick˘mi, sociálními
a dal‰ími faktory je tfieba fie‰it
pfiedepsan˘m postupem aÏ po
vyhlá‰ení lokalit. Potvrdil to
i rozsudek Evropského soudní-
ho dvora v pfiípadû pfiístavu
Bristol, kter˘ zcela jasnû vylu-
ãuje moÏnost omezení rozsahu
soustavy Natura 2000 na zákla-
dû jin˘ch neÏ odborn˘ch argu-
mentÛ.

Z evropsky v˘znamn˘ch
lokalit, kter˘ch bylo navrÏeno
celkem 905, takto hrozí vylou-
ãení aÏ patnácti procentÛm.
Patfií mezi nû napfiíklad Slaví-
kovy ostrovy, které jsou v kon-
fliktu s projektem splavnûní
Labe do Pardubic. Ostr˘ spor
se pravdûpodobnû rozhofií také
kolem lokality Labské údolí, do
které patfií i dolní Labe v oblas-
ti plánovan˘ch jezÛ Prostfiední
Îleb a Malé Bfiezno.

Ke konfliktním ptaãím oblas-
tem patfií mimo jiné i lokalita
Hefimansk˘ stav - Odra - Pool-
zí, ve které je plánována prÛ-
myslová zóna Dolní Lutynû. 

Arnice se podafiilo získat
pfiedbûÏné údaje, ze kter˘ch
vypl˘vá, Ïe oficiální návrh
evropsk˘ch lokalit je zcela
nedostateãn .̆ Zatímco v Evro-
pû se chránûné typy pfiírodních
stanovi‰È chrání ze 40 - 100%,
ãesk˘ návrh pokr˘vá nûkteré
typy stanovi‰È z ménû neÏ 10%.

Arnika proto spolu s ZO âSOP
Veronica a âeskou spoleãností
ornitologickou varovala pfied
dal‰ím omezením soustavy
Natura 2000 a deklarovala své
odhodlání usilovat v Bruselu
o doplnûní seznamu evropsky
v˘znamn˘ch lokalit.

Dal‰í kolo boje o Naturu
2000 tedy zaãne na podzim,
kdy má vláda návrh soustavy
Natura 2000 projednávat. 

Ing. Vlastimil Karlík

PROBLÉM LABSK¯CH JEZÒ
ZDùDILA NOVÁ VLÁDA

Vláda premiéra Špidly

již nestihla vyřešit jede-

náctiletý spor mezi za-

stánci a odpůrci pláno-

vaných jezů Prostřední

Žleb a Malé Březno na

českém dolním Labi.

Problém tak zdědila

nová vláda Stanislava

Grosse.

V březnu tohoto roku

byla konečně schválena

novela zákona o ochra-

ně přírody a krajiny,

která vytvořila legisla-

tivní předpoklady pro

vznik soustavy chráně-

ných území evropského

významu Natura 2000.

V květnu 2004 zveřejni-

lo Ministerstvo životní-

ho prostředí ČR návrh

tzv. evropsky význam-

ných lokalit, které spolu

s ptačími oblastmi sou-

stavu Natura 2000

tvoří. Od té doby začalo

projednávání tohoto

návrhu s vlastníky,

obcemi, kraji a dalšími

resorty.

DAL·Í KOLO BOJE
O NATURU 2000

Ke konfliktním ptačím oblastem patří mimo jiné i lokalita Heřman-

ský stav Odra - Poolzí, kde žije vzácný a chráněný moták pochop. 

Ilustrační foto: Archiv Arniky
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Krev Libora Ambrozka bude
nyní spolu se vzorky krve ministrÛ
Dánska, Estonska, Finska, Fran-
cie, Litvy, Maìarska, Polska, Slo-
venska, ·panûlska, ·védska
a Velké Británie analyzována a tes-
tována na pfiítomnost 101 prÛmy-
slov˘ch látek. Jedná se o vybrané
chemikálie, jejichÏ pfiítomnost
v krvi ukazuje na nebezpeãí spoje-
né s jejich zcela voln˘m pouÏívá-

ním. Testována bude napfi. pfií-
tomnost pesticidÛ jako je DDT ãi
lindan, polychlorovan˘ch bifeny-
lÛ, ftalátÛ ãi slouãenin fluoru. 

Jednou ze skupin látek, jejichÏ
pfiítomnost v krvi ministra Amb-
rozka bude zkoumána, budou téÏ
bromované zpomalovaãe hofiení.
Jedná se o látky, které se stále více
pouÏívají ve v˘robcích kolem nás
(od textilií pfies spotfiební elektro-
niku aÏ po stavební hmoty), av‰ak
jejichÏ zdravotní rizika je fiadí po
bok polychlorovan˘ch bifenylÛ.

Z tohoto dÛvodu bylo v nûkolika
zemích jiÏ pouÏívání polybromo-
van˘ch zpomalovaãÛ hofiení zaká-
záno.

Pfii podobné akci v loÀském
roce byly nalezeny v krvi europo-
slancÛ látky, jejichÏ v˘roba a pou-
Ïívání byly zakázány jiÏ pfied
desítkami let. Riziko bioakumula-
ce je jedním z dÛvodÛ, proã se
Evropská komise rozhodla zpfiís-
nit evropskou chemickou legisla-
tivu. V leto‰ním roce proto ãeká
evropské poslance diskuse nad

návrhem nové chemické legislati-
vy, známé pod zkratkou REACH
(zkratka slov registrace, vyhodno-
cení a povolování chemick˘ch
látek). 

REACH zavádí povinnou
registraci v‰ech chemick˘ch látek
vyrábûn˘ch v mnoÏství nad jednu
tunu roãnû. Jedním z dÛvodÛ pro
tuto plo‰nou registraci je ten fakt,
Ïe u 90% chemikálií pouÏívan˘ch
v EU nejsou známé dopady na
zdraví a Ïivotní prostfiedí. Látky,
které jsou produkovány ve velk˘ch
objemech, a ty, u kter˘ch je pode-
zfiení na ‰kodlivé vlastnosti, budou
muset projít procesem vyhodno-
cování zdravotních dopadÛ. Látky
vyhodnocené jako rizikové nebu-
dou moci b˘t pouÏívány, pokud
jim nebude udûlena v˘jimka. 

Souãasn˘ návrh REACHe v‰ak
obsahuje nûkteré nedostatky,
které jsou v˘sledkem masivní
kampanû chemického prÛmyslu
proti zvy‰ování ochrany zdraví
a Ïivotního prostfiedí. Evropské
nevládní organizace proto poÏa-
dují napfi. zavedení povinné sub-
stituce rizikov˘ch látek, k nimÏ
existují dostupné bezpeãnûj‰í
alternativy,  roz‰ífiení informací
pro látky produkované v men‰ích
objemech ãi stejná pravidla pro
dováÏené látky jako pro látky
vyrábûné v EU.

Ing. Petr Hrdina

V červnu se Arnika podílela

na celoevropské akci Svě-

tového fondu na ochranu

životního prostředí (WWF),

která se týkala návrhu nové

chemické legislativy EU

(REACH). Během minister-

ské konference o životním

prostředí a zdraví v maďar-

ské Budapešti proběhly

odběry krve několika

ministrů zemí Evropské

unie. Protože se český

ministr životního prostředí

Libor Ambrozek konference

neúčastnil, zorganizovala

Arnika odběr jeho krve

v Praze, přímo v budově

Poslanecké sněmovny.

Vzorky poté putovaly do

laboratoří ve Velké Británii. 

Arnika zajistila odběr krve ministra Libora Ambrozka přímo ve Sně-

movně                                                     Foto Arnika: Ondřej Petrlík

V japonské zátoce Minamata
byla v 50. letech pouÏívána pfii
v˘robû chlóru rtuÈ a volnû
vypou‰tûna do mofie. Dostala se
do ryb konzumovan˘ch místními
obyvateli, kter˘m poté zpÛsobo-
vala napfiíklad poruchy aÏ ochr-
nutí mozku ãi mentální retardaci
u novû narozen˘ch dûtí. Jako
názorná ukázka toho, o jaké pro-
blémy se jednalo, se vypráví pfií-
bûh o koãce krmené zbytky ryb

z této zátoky, která ztratila kon-
trolu nad svojí nervovou sousta-
vou. Údajnû ‰la a prostû spadla ze
stolu, protoÏe díky naru‰ení svojí
nervové soustavy nedokázala
odhadnout jeho konec.

Pro sledování zátûÏe fiek toxic-
k˘mi látkami se nezapomíná na
jejich obsah v rybách ani v âeské
republice. Ryby jsou pfiedev‰ím
dobr˘m indikátorem zátûÏe
toxick˘mi látkami, které dlouho
pfietrvávají v pfiírodû a kumulují
se v Ïivoãi‰n˘ch tucích - tzv. per-
zistentními organick˘mi látka-
mi. Jde o látky jako pesticid
DDT anebo polychlorované
bifenyly, které mohou u lidí
po‰kodit imunitní a hormonální
systém. Skupina 9 pesticidÛ,
polychlorované bifenyly a dioxi-
ny se proto staly pfiedmûtem

mezinárodní Stockholmské
úmluvy, která vstoupila v plat-
nost 17. kvûtna tohoto roku.
¤eãeno ve zkratce, úmluva pesti-
cidy a polychlorované bifenyly
zakazuje a mûla by pomoci rov-
nûÏ vést k minimalizaci vzniku
dioxinÛ. V budoucnu mÛÏe b˘t
doplnûna o dal‰í látky, u nichÏ se
ukáÏe, Ïe jsou zdraví a Ïivotnímu
prostfiedí nebezpeãné a dlouho-
dobû se kumulují v Ïivotním
prostfiedí. K takové skupinû
látek patfií i polybromované
difenylétery.

Polybromované difenylétery
(PBDE) se pouÏívají jako zpo-
malovaãe hofiení napfiíklad ve
spotfiební elektronice vãetnû
poãítaãÛ, v kobercích, ãi v poly-
uretanov˘ch pûnách v nábytku.
Jak ukázaly ãetné studie, kumu-

lují se v Ïivoãi‰n˘ch tucích
podobnû jako polychlorované
bifenyly a napfiíklad v sokolech
ve ·védsku byly zji‰tûny stejnû
vysoké koncentrace, jaké zpÛso-
bily v laboratorních podmínkách
nervové poruchy u krys. Aby-
chom zjistili alespoÀ orientaãnû
hodnoty tûchto látek v rÛzn˘ch
místech âeské republiky, necha-
li jsme jejich koncentrace stano-
vit ve tfiech vzorcích ryb chyce-
n˘ch v rÛzn˘ch vodních tocích.
·lo o parmu chycenou v listopa-
du 2003 v Odfie u Ostravy, dále
o ryby ulovené poãátkem roku
2004: pstruha z Lampertického
potoka (pod v˘tokem z Dolu Jan
·verma, kde se skladují nebez-
peãné odpady) a okouna z Labe
v Podûbradech. Anal˘zu na
obsah PBDE jsme zadali u Vyso-
ké ‰koly chemicko-technologic-
ké (V·CHT) v Praze. Tyto látky
byly zji‰tûny ve v‰ech chycen˘ch
rybách. 

RNDr. Jindfiich Petrlík

Ryby jsou dobrými indiká-

tory zátěže našich řek

toxickými látkami, neboť

stojí na vrcholu potravní

pyramidy. Často právě

kumulace toxických látek

v rybách podaly odpověď

na zdravotní problémy

lidí, kteří je konzumovali

anebo jenom žili či žijí

v okolí větších průmyslo-

vých podniků.

MINISTROVA KREV
BUDE SOUâÁSTÍ
CELOEVROPSKÉHO TESTU

PODLE RYB LZE POZNAT

ZNEâI·TùNÍ ¤EK
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Na posledním meziresortním
projednání navrÏen˘ch ptaãích
oblastí v soustavû Natura 2000
se potvrdilo, Ïe Hefimansk˘ stav
patfií k jednomu z nejkonflikt-
nûj‰ích území. Okolí obce
Dolní Lutynû chce totiÏ minis-
terstvo prÛmyslu a krajsk˘ úfiad
vyuÏít k v˘stavbû strategické
prÛmyslové zóny. Oba úfiady
zaslaly ministerstvu Ïivotního
prostfiedí svá negativní vyjádfie-
ní. Na projednání pfiipomínek
nicménû nedorazil Ïádn˘
zástupce pfiipraven˘ o problému
jednat. Na druhé stranû se pro-
jednání zúãastnili zástupci míst-
ních obyvatel, ktefií s v˘stavbou
prÛmyslové zóny nesouhlasí. Ti
pfiijeli podpofiit vyhlá‰ení ptaãí
oblasti v pÛvodním rozsahu
a pfiivezli s sebou tisíc podpisÛ
sv˘ch spoluobãanÛ. 

ProtoÏe se konflikt mezi zájmy
ministerstva Ïivotního prostfiedí,
ministerstva prÛmyslu a kraje
nepodafiilo vyfie‰it, bude pfiedmû-
tem jednání námûstkÛ ministrÛ.

Ti by se mûli sejít v nejbliÏ‰í
dobû. âeská republika se totiÏ
zavázala vyhlásit systém chránû-
n˘ch území Natura 2000 do data
svého vstupu do EU, tedy 1.
kvûtna 2004. ProtoÏe cel˘ proces
je jiÏ dnes znaãnû zpoÏdûn, âeské
republice hrozí finanãní sankce.
Po projednání na úrovni námûst-
kÛ ministrÛ by mûla návrh na
vyhlá‰ení ptaãích oblastí projed-
nat vláda. To se stane zfiejmû na
podzim tohoto roku.

Podle odborníkÛ má oblast
Hefimansk˘ stav-Odra-Poolzí
sice malou rozlohu, ale velk˘
potenciál pro hnízdûní ptákÛ.
„V navrÏené ptaãí oblasti se
vyskytují rÛzné typy mokfiadÛ,
vodní toky ãi rybníky, na nûÏ
jsou ãetné ptaãí druhy vázány.
Území pfiedstavuje jednu z nej-
lep‰ích tuzemsk˘ch lokalit pro
chránûného motáka pochopa,
ledÀáãka fiíãního, bukáãka malé-
ho a slavíka modráãka. V oblas-
ti Ïije pfies sto dvacet druhÛ
ptákÛ a jedná se o dÛleÏitou
tahovou lokalitu a nejv˘znam-
nûj‰í zimovi‰tû severní Moravy.
Stavba prÛmyslové zóny by
podstatn˘m zpÛsobem po‰kodi-
la populaci motáka pochopa,
druhu, pro nûjÏ má b˘t ptaãí
oblast vyhlá‰ena, a ovlivnila by
i dal‰í kriticky a silnû ohroÏené
druhy (strnad luãní, chfiástal
polní, kfiepelka polní),“ vysvût-
luje Mgr. David Lacina z âeské
spoleãnosti ornitologické.

Vzhledem k tomu, Ïe okolí
Dolní Lutynû je v˘znamnou
zemûdûlskou oblastí, proti
v˘stavbû prÛmyslové zóny pro-
testují místní obyvatelé. Ti
nedávno sepsali petici podporu-
jící vyhlá‰ení ptaãí oblasti, kte-
rou podepsala jiÏ tisícovka sig-
natáfiÛ. 

Petice mimo jiné poukazuje
na to, Ïe po propadu prÛmyslo-
vé v˘roby a útlumu tûÏkého
prÛmyslu na poãátku 90. let
zÛstaly na Ostravsku dodnes
opu‰tûné a nefunkãní areály

nûkdej‰ích podnikÛ, které hyzdí
obce i krajinu. Trendem v sou-
ãasné Evropské unii pfii umisÈo-
vání prÛmyslov˘ch aktivit je
jednoznaãná preference jiÏ
urbanizovan˘ch a aktuálnû
nevyuÏit˘ch ploch - „brownfi-
elds“ - pfied stavbami na „zelené
louce“. Taková strategie pomá-
há chránit pfiírodu i zemûdûl-
skou pÛdu a zároveÀ zbavuje
obce chátrajících objektÛ, které
by jinak bylo nezbytné nákladnû
sanovat. Moravskoslezsk˘ kraj
by se mûl zamûfiit pfiedev‰ím na
vyuÏití stávajících brownfields
a o spoluúãast pfii financování
jejich sanace Ïádat zástupce
evropsk˘ch strukturálních
fondÛ. Podle evidence agentury
CzechInvest je v Moravskoslez-
ském kraji 219 brownfields
s celkovou rozlohou nûkolika
tisíc hektarÛ, vhodn˘ch k nové-
mu vyuÏití. 

Martin Skalsk˘

„Sympatizuji se snahou obãan-
ského sdruÏení Pod Rovnûmi
zabránit prÛzkumu a posléze
tûÏbû ãesk˘ch granátÛ v nûkolika
podkrkono‰sk˘ch obcích, jimÏ by

tento zásah odebral kus jejich
identity. V˘znamnû by se totiÏ
dotkl jejich urbanistického pÛdo-
rysu a tûÏce by po‰kodil okolní
krajinu i Ïivotní prostfiedí v celé
lokalitû,“ napsal Havel.

TûÏbu ãesk˘ch granátÛ plánuje
DruÏstvo umûlecké v˘roby Gra-
nát Turnov v údolích Kalenské-
ho, Îdírnického a Bukovinského
potoka. PÛvodní loÏisko na okra-

ji Dolní Ole‰nice, odkryté jiÏ více
neÏ deset let, je totiÏ prakticky
vytûÏené. S masivním roz‰ifiová-
ním tûÏby zásadnû nesouhlasí
vût‰ina místních obãanÛ i nûkteré
obce, protoÏe tûÏba by se pfiesu-
nula dovnitfi sídel a po‰kodila by
Ïivotní prostfiedí i turistick˘ ruch,
kter˘ je zejména pro Dolní Kal-
nou hlavním zdrojem obecních
pfiíjmÛ. Obce se bojí rovnûÏ sní-
Ïení hladiny podzemních vod.

Podkrkono‰ské obãanské
sdruÏení Pod Rovnûmi podalo
nedávno rozklad proti povole-
ní Ministerstva Ïivotního pro-
stfiedí âR k provádûní prÛ-
zkumné tûÏby v Dolní Ole‰nici
a Dolní Kalné. O námitkách by
mûla rozhodnout rozkladová
komise ministerstva Ïivotního
prostfiedí v nejbliÏí dobû.

Martin Skalsk˘

Na ministerstvu životního

prostředí proběhlo mezi-

resortní projednání návr-

hu na vyhlášení ptačích

oblastí v rámci soustavy

Natura 2000, kterou musí

v důsledku vstupu do

Evropské unie vytvořit

i Česká republika. Na jed-

nání se nejvíce mluvilo

o oblasti Heřmanský stav-

Odra-Poolzí na Ostravsku.

Vyhlášení této ptačí

oblasti se snaží zabránit

ministerstvo průmyslu

a Krajský úřad Moravsko-

slezského kraje.

Obce Podkrkonoší, jimž

Arnika pomáhá zabránit

těžbě českých granátů na

jejich území, získaly výz-

namnou podporu. Zacho-

vání krajiny i koloritu

podhorských vesnic pod-

pořil svým dopisem

exprezident Václav Havel.

Heřmanský stav-Odra-Poolzí je jednou z nejlepších tuzemských

lokalit pro chráněného ledňáčka říčního.                Foto: Archiv Arniky
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MEZI MINISTERSTVY
NEDO·LO K DOHODù
O PTAâÍ OBLASTI
NA BOHUMÍNSKU

VÁCLAV HAVEL PODPO¤IL SNAHU
OCHRÁNIT PODKRKONO·Í P¤ED TùÎBOU
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AArrnniikkaa  DDěěččíínn

Foldyna podepsal
demonstrantÛm petici

Poboãka Arniky v Dûãínû
zorganizovala happening
„Cyklojízda za 13 milionÛ“.
Cílem akce bylo poukázat na
to, Ïe mûsto nesplnilo svÛj
slib, Ïe bude v leto‰ním roce
investovat 13 milionÛ korun
do realizace cyklistick˘ch
projektÛ.

ProtoÏe se tak nestalo,
uspofiádala Arnika Dûãín
prÛvod pû‰ích a cyklistÛ,
ktefií se nakonec zastavili
pfied budovou mûstské kni-
hovny, kde právû zasedalo
zastupitelstvo. Na 40 úãast-

níkÛ pak upozornilo písko-
tem a zvonûním na zvonky
u kol zastupitele na svoji pfií-
tomnost. Po chvíli se objevil
zástupce hejtmana Ústecké-
ho kraje a dûãínsk˘ zastupi-
tel Jaroslav Foldyna, kter˘
aktivistÛm vzápûtí podepsal
petici poÏadující v˘stavbu
cyklotras podle programu
schváleného v minulém roce
dûãínsk˘m zastupitelstvem.

Starosta mûsta Dûãín Vla-
dislav Ra‰ka uznal, Ïe mûsto
závazek skuteãnû nesplnilo.
Vysvûtlil to tím, Ïe mûsto
má v souãasné dobû jiné pri-
ority neÏ cyklostezky. 

Kamil Repe‰

Jednání zastupitelstva opustil i starosta Děčína Vladislav Raška,

aby se setkal s aktivisty Arniky před budovou. Město má podle

jeho slov prý jiné priority a proto nesplnilo svůj slib týkající se

cyklostezek.                            Foto: Jan Skořepa, Deníky Bohemia
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AArrnniikkaa  OOssttrraavvaa

Arnika vyhrála 
boj o porubská 

hfii‰tû

Porubská radnice se na
poãátku roku 2004 rozhod-
la postavit parkovi‰tû pro
více neÏ padesát aut pfiímo
na místû sportovních hfii‰È
u základní ‰koly v Komen-
ského ulici. Hfii‰tû mûla b˘t
zru‰ena. O celé akci nebyli
pfiedem informováni ani
místní obãané, ani rodiãe
ÏákÛ základní ‰koly, a v‰ich-
ni se o plánech radnice
dozvûdûli prakticky náho-
dou. KdyÏ vy‰el mimofiád-
nû bezohledn˘ plán najevo,
dotãená vefiejnost se jej

pokusila prostfiednictvím
sdruÏení Arnika zastavit
v probíhajícím územním
fiízení. To se nakonec poda-
fiilo - radnice svou Ïádost
o povolení parkovi‰tû pod
tlakem vefiejnosti stáhla.

Místní obyvatelé i pfiedsta-
vitelé základní ‰koly, která
by byla plánem postiÏena
nejvíce, povaÏují ukonãení
územního fiízení bez vydání
povolení za velk˘ úspûch.
„Radnice se snaÏila cel˘
projekt prosadit potichu
a nenápadnû, aby se nikdo
nic nedozvûdûl. Ve chvíli,
kdy propukl skandál, úfiad
zfiejmû pochopil, Ïe parko-

AArrnniikkaa  ČČeesskkéé  BBuudděějjoovviiccee

Arnika iniciovala alter-
nativní návrh vyhlá‰ky
pro nakládání s odpady

v Jihoãeském kraji

âeskobudûjovická poboãka
Arniky peãlivû sleduje proces
pfiípravy Plánu odpadového
hospodáfiství Jihoãeského
kraje (POH). To je doku-
ment, kter˘ ovlivní zpÛsob
nakládání s odpady v Jihoães-
kém kraji na pfií‰tích 10 let.
O jeho definitivní podobû
rozhodují v tûchto dnech
kraj‰tí zastupitelé.

ProtoÏe jedna z pfiedloÏe-
n˘ch variant POH navrhuje
pouze velice obecná opatfiení,
bez jasného urãení splnûní
termínÛ nebo cílov˘ch hod-
not, pfiipravila Arnika ve spo-
lupráci s nûkolika ãleny kraj-
ského zastupitelstva vlastní
fie‰ení. To jiÏ konkrétnûji
naplÀuje jak poÏadavky
Evropské unie, tak závazky
vypl˘vající pro jednotlivé
kraje z Národního plánu
odpadového hospodáfiství.
Stanovuje také konkrétní
kroky vedoucí ke zv˘‰ení
mnoÏství vytfiídûného odpadu
a jeho recyklace a konkrétní
data jejich naplnûní. 

Marek Jehliãka

U Mydlovar konãí 
toxické látky ze spaloven

Arnika poukázala na závaÏ-
n˘ ekologick˘ problém
u obce Mydlovary na âesko-
budûjovicku. Spoleãnost
Quail s. r. o. zde totiÏ pouÏívá
k rekultivaci odkali‰È smûs

kontaminovanou toxick˘mi
dioxiny. Dioxiny jsou obsaÏe-
ny v popílcích ze spaloven,
které tvofií nezanedbatelnou
sloÏku zmínûné smûsi. Podle
odhadÛ Arniky konãí u Quai-
lu aÏ 1/4 v‰ech popílkÛ, které
jsou vyprodukovány spalov-
nami v celé âeské republice. 

Podle vedoucího programu
Toxické látky a odpady sdru-
Ïení Arnika RNDr. Jindfiicha
Petrlíka konãí v popílcích,
které Quail zpracovává, fiádo-
vû gramy aÏ desítky gramÛ
dioxinÛ. „To je hodnû, pokud
si uvûdomíme, Ïe mnoÏství
dioxinÛ obsaÏen˘ch ve staré
ekologické zátûÏi ve Spolanû
Neratovice se odhaduje na
cca 20 g TEQ dioxinÛ,“ fiíká
Petrlík.

Riziko kontaminace se nelí-
bí ani starostovi obce Mydlo-
vary Petru Cíglbauerovi.
„Jsem pro to, aby byla odka-
li‰tû zrekultivována co nej-
rychleji. Ov‰em ne za cenu, Ïe
tam skonãí dal‰í toxické látky.
Obyvatelé na‰í obce se obáva-
jí nové ekologické zátûÏe.
Toxick˘ch látek uÏ je kolem
nás dost,“ fiíká Cíglbauer.

Arnika proto poÏaduje, aby
byl proveden monitoring
okolí Mydlovar a HÛrky na
obsah dioxinÛ a dal‰ích toxic-
k˘ch látek obsaÏen˘ch
v popílcích ze spaloven. Do té
doby by podle Arniky mûla
firma Quail pfiestat preven-
tivnû pouÏívat popílky ze spa-
loven odpadÛ pro rekultivaã-
ní úãely.

Marek Jehliãka

vi‰tû pod okny základní ‰koly
neprosadí, a stáhnul se,“
domnívá se zástupkynû míst-
ních obãanÛ Helena VáÀová. 

Podle pÛvodních plánÛ mûlo
nové parkovi‰tû zabrat obû
hfii‰tû základní ‰koly
Komenského. Stavba by
navíc znamenala i vykácení
parãíku, kde si odpoledne
hrají dûti ze ‰kolní druÏiny.
Zv˘‰en˘ provoz v okolí
‰koly by pak zvût‰il nebez-
peãí pro dûti. Podle míst-

ních obãanÛ by byla zastavû-
ním hfii‰È po‰kozena nejen
základní ‰kola, ale v‰echny
tûlov˘chovné organizace
a vefiejnost, která ‰kolní
hfii‰tû v dobû mimo vyuão-
vání vyuÏívá. Nehledû
k tomu, Ïe nová parkovací
stání v ulici Komenského
nejsou zfiejmû vÛbec potfieb-
ná, zniãit parãík a hfii‰tû
u ‰koly a nechat dûti koukat
do betonové plochy byl stûÏí
obhajiteln˘ plán. 

Martin Skalsk˘



Arnikum, ãtvrtletní zpravodaj sdruÏení Arnika vychází 4x roãnû v Praze. âíslo 3/2004 vy‰lo v záfií 2004 v nákladu 2000 ks. 
Tento ãtvrtletní zpravodaj byl vydán díky finanãní podpofie z programu EU Phare 2002 - dlouhodobá udrÏitelnost rozvoje obãanské spoleãnosti.
Vydává: Arnika – Koordinaãní centrum, IâO: 70938105, Evidenãní ã. MK âR E14275,  Chlumova 17, 130 00 Praha 3, 
tel/fax: 222 781 471, www.arnika.org, e-mail: arnika@arnika.org.  ·éfredaktor: Marek Jehliãka – tiskov˘ mluvãí,   
spolupracovníci: Martin Skalsk ,̆ RNDr. Jindfiich Petrlík, Jan Dostál, Ing. Petr Hrdina, Lenka Ma‰ková, Ing. Vlastimil Karlík, 
Radka ·tûpánová, MUDr. Vûra Horská, Hana Martincová, ·árka Dostálová, Lenka DaÀhelová. Adresa redakce je totoÏná s adresou vydavatele.
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Jak jsi pfii‰el na jméno
Ronji?

Jméno samozfiejmû pochází
z kníÏky “Ronja - dcera loupeÏ-
níka”. Shodli jsme se na tom
s b˘valou manÏelkou uÏ dávno.
Je‰tû v dobû, kdy jsme spolu
zaãali chodit. KdyÏ jsme pak
ãekali dítû, ani nás nenapadlo,
Ïe by se nám mohl narodit kluk.

Jak jsi se vlastnû dostal do
Arniky?

MÛj bratr dfiíve pracoval
v Dûtech Zemû a také jeden mÛj
kamarád tam kdysi dûlal civilká-
fie. Vidûl jsem pak inzerát na
webov˘ch stránkách Arniky
a kdyÏ jsem o tom hovofiil je‰tû
s pfiáteli, rozhodl jsem se pro
Arniku. Zajímalo mû také jaké
to bude, chtûl jsem poznat nové
prostfiedí a nové lidi. 

Mohl bys na‰e ãtenáfie
zasvûtit do toho, cos mûl
kromû sv˘ch “civilkáfisk˘ch”
povinností je‰tû nastarosti?

Práce civilkáfie není zase tak
nároãná, ale co se t˘ká zapojení
do Koordinaãního centra, to uÏ
klade na ãlovûka vy‰‰í nároky.
Tato práce je z velké ãásti
o komunikaci. Jde  pfiedev‰ím
o vyfiizování korespondence a to
jak e-mailové tak po‰tovní. Dále
se vûnuji správû databáze ãlenÛ,
dobrovolníkÛ a pfiispûvatelÛ.
Starám se rovnûÏ o e-mailové

listy a webové stránky Arniky
a mezi mé povinnosti patfií také
pokladna a úãetnictví Koordi-
naãního centra. 

Co se Ti na práci v Arnice
líbí?

Jsem rád, Ïe pracuji s lidmi, se
kter˘mi se lze na v‰em domlu-
vit. Hodnû mû také bavilo, kdyÏ
jsem dûlal oddílového vedoucí-
ho na dûtském ornitologickém
soustfiedûní, které Arnika pofiá-
dala v rámci projektu Sovy do
‰kol. Tam jsem také hodnû
fotil…

Tím se dostáváme ke tv˘m
koníãkÛm…

Tak je to hlavnû fotografování
a cestování. Trochu se snaÏím
hrát na kytaru a obãas si zajdu
na hokej.

Kam jsi naposledy cestoval?
UÏ jsem dlouho nikde nebyl.

Naposledy jsme byli s kamarády
v Maìarsku, v Budape‰ti.

Publikoval uÏ jsi nûkde své
fotografie?

Ze dvou akcí jsem mûl foto-
grafie v “Diario de Praga”, coÏ
je ãasopis pro ‰panûlsky hovofií-
cí lidi v âeské republice, tedy
nejen v Praze, jak by se mohlo
zdát z názvu. Fotil jsem také
rekonstrukci Divadla Nablízko.
V Arniku pak vy‰ly dvû fotogra-
fie právû z ornitologického sou-
stfiedûní.

Více informací o Václavu Tut-
rovi a také jeho fotografie
najdete na jeho osobní stránce:
http://www.macska.net

Marek Jehliãka

VÁCLAVA TUTRA,
POSLEDNÍHO
“CIVILKÁ¤E” ARNIKY

Václav Tutr je posledním

z civilkářů. Ještě zajíma-

vější je, že se k výkonu

civilní služby přihlásil

zcela dobrovolně, ačkoliv

na něj úředníci již zapo-

mněli. Do Arniky nastou-

pil počátkem června

a vedle klasických prací

“civilkářů” se zapojil i do

činnosti Koordinačního

centra, jakéhosi srdce či

“CMA” (Centrálního

Mozku Arniky). Václavovi

je 26 let, narodil se ve

znamení vah a má pětile-

tou dceru Ronju. Podob-

nost s proslavenou dce-

rou loupežníka není

vůbec náhodná…

PfiestoÏe na vût‰inû koupacích
míst tentokrát vládla zima, pr‰elo
a voda byla velmi studená, fiada
lidí se odhodlala ke koupání.
KvÛli ‰patnému poãasí se Slav-
ností zúãastnilo „jen“ zhruba
3.500 lidí. „Na první pohled by se
mohlo zdát, Ïe kvÛli nepfiíznivé-
mu poãasí byly leto‰ní Slavnosti
Labe neúspû‰né. Domnívám se
v‰ak, Ïe opak je pravdou. Právû

dé‰È, zima a ledová voda provûfii-
ly skuteãn˘ vztah lidí k fiece,
v jejíÏ blízkosti Ïijí. Skuteãnost,
Ïe i v takov˘ch podmínkách byli
lidé ochotní se koupat, dokazuje,
Ïe mají Labe opravdu rádi.
A právû znovunalezení vztahu lidí
k Labi bylo cílem, kvÛli kterému
Arnika Slavnosti zaãala organizo-
vat. Máme tedy dÛvod k radosti,“
shrnul leto‰ní roãník pfiedseda
Arniky Ing. Vlastimil Karlík.

Pfií‰tí rok se bude
koupat celá Evropa

V pfií‰tím roce by mûl „Koupa-
cí den“ získat celoevropsk˘ roz-

mûr. Evropská fiíãní síÈ se sídlem
ve Francii se totiÏ rozhodla zor-
ganizovat „Evropsk˘ den koupání
v fiekách“. Mûlo by se ho zúãast-
nit nejménû 100 000 lidí ve v‰ech
zemích EU. Pofiadatelé poãítají,
Ïe koupání probûhne na více neÏ
400 místech. V âeské republice
bude akci zaji‰Èovat sdruÏení
Arnika. Datum je stanoveno na
17. ãervence 2005.

Evropsk˘ den koupání v fiekách
se nebude konat kaÏdoroãnû, jako
to dûlá Arnika v âeské republice,
ale v pûtilet˘ch periodách, tedy
v letech 2005, 2010 a 2015.
„Tento v˘bûr není náhodn ,̆“

vysvûtluje Vlastimil Karlík. „Sou-
visí s dÛleÏit˘mi kroky pfii napl-
Àování Rámcové smûrnice
o vodách Evropské unie. Podle
této smûrnice má b˘t v Evropû
dosaÏen dobr˘ ekologick˘ stav
v‰ech vod právû do roku 2015.
Hlavní my‰lenkou akce je získat
zájem a podporu vefiejnosti pro
dal‰í zlep‰ování ekologického
stavu evropsk˘ch fiek,“ uvedl.

„Dafií se nám vracet do fiek
lososa, ale chceme, aby se do nich
vrátil i ãlovûk,“ sdûlil duchovní
otec celé akce, Roberto Epple
z Evropské fiíãní sítû.

Marek Jehliãka

Slavnosti Labe jsou nej-

větší akcí pořádanou

sdružením Arnika. První

ročník se uskutečnil

v roce 2001 ve spoluprá-

ci s německou organizací

Deutche Umwelthilfe.

Letos se Slavnosti Labe

konaly potřetí.

·PATNÉ POâASÍ UKÁZALO, 
ÎE LIDÉ MAJÍ LABE OPRAVDU RÁDI


